



Letter of protest to the Prime Minister of the Hellenic Republic, Kyriakos Mitsotakis

Protestschreiben an den Premierminister der Hellenischen Republik, Kyriakos Mitsotakis

Επιστολή Διαμαρτυρίας προς τον Πρωθυπουργό της Ελληνικής Δημοκρατίας, Κυριάκο Μητσοτάκη



II.02.2026



PRIME MINISTER,

It is with deep sadness and indignation that we learned of your recent statements during your meeting with the President of Türkiye, Mr. Recep Tayyip Erdoğan, in which you referred to the alleged Greek-Turkish friendship and referred positively to the legacy of Eleftherios Venizelos and Mustafa Kemal. You even invited Hellenic and Turkish officials to honor their so called legacy. In this way, you acquitted and glorified one of the main perpetrators of the genocide against the Greeks in Pontus, Asia Minor and Eastern Thrace, Mustafa Kemal - while at the same time keeping quiet about the crimes of genocide he committed against the Greek nation. It is known that Mustafa Kemal was not only one of the main perpetrators and planners of the systematic deliberate massacres, death marches, torture and other genocidal practices against the Greeks, Armenians, Assyrian/Arameans, Kurds, Alevis, Yazidis, but he was also responsible for the antisemitic pogrom in Eastern Thrace in 1934, the genocide of the Kurdish Alevis in Dêrsim in 1937/38 and influenced the ideology and practices of the Nazis, as demonstrated by the history professor of the University of Haifa, Dr. Stefan Ihrig. Unfortunately, you repeated Venizelos' unforgivable offence who nominated Mustafa Kemal for the Nobel Peace Prize in 1934 without any sense of national and human compassion for 1.2 million expatriated Greek genocide survivors.



Federation of Pontian Greek Associations of Europe

The genocide of the Greeks of Pontus and Asia Minor has been recognized by the Hellenic Parliament with two resolutions in 1994 and 1998 and is an integral part of our national memory and history policies. Any public position of the Hellenic government at the international level that omits or silences this dimension causes serious damage to the country's national interests and undermines the timeless struggle for international recognition. At this point we would like to remind you that the resolutions of the 1990s created a legislative obligation for the Hellenic executive.

The concealment of this historically documented crime and the positive assessment of its perpetrators are not simply a political slip. They constitute a profound insult to the memory of the victims, their descendants and the collective historical consciousness of Hellenism. The reference to historical figures and the approach between them, without the necessary historical context and without a clear position towards the crimes of genocide that preceded them, creates the impression of equation and historical oblivion.



Federation of Pontian Greek Associations of Europe

In 2019, you attended and spoke at the International Scientific Conference on the Crime of Genocide, which was organized by the Panpontian Federation of Greece P.O.E. under the auspices of the President of the Hellenic Republic, Prokopis Pavlopoulos, in the city of Athens. You pledged officially to promote the issue of the international recognition of the genocide of the Pontic Greeks.

Instead, you constantly made concessions to national interests, for the benefit of the chauvinistic neo-Ottoman Türkiye. In your statements, there was absolutely no mention of the 1.2 million Greek victims of Pontus, Asia Minor and Eastern Thrace by the C.U.P. and Kemalist regime during the period 1912 to 1923. With your abominable statement, you broke your commitment and trampled on national dignity, as you negated the political responsibility of Mustafa Kemal and the findings of researches and conferences for the crime of the genocide of the Greeks in Pontus, Asia Minor and Eastern Thrace, thus reinforcing the official Turkish state narrative and the arguments of the genocide deniers, who threaten the physical and mental integrity of all our compatriots who endlessly fight an unequal battle for the international recognition of the genocide.



Federation of Pontian Greek Associations of Europe

We appreciate the importance of reconciliation, particularly in international relations that are burdened by genocide that has not been dealt with legally and socially, as well as its continued denial. But lasting reconciliation can only be achieved by coming to terms with history. Genocide is based on the denial of the right to life of the victims, in this case Greek victims. Only when the Turkish Muslim majority society in Türkiye and its political leadership recognize and condemn the crimes of the past as crimes against the right to life of their Greek Orthodox compatriots can justice and reconciliation be achieved, so the internationally distinguished genocide scholar Dr. Tessa Hofmann.



Federation of Pontian Greek Associations of Europe

For these reasons, we call on you:

1. To proceed immediately to an explicit and public retraction and clarification of your statements.
2. To confirm clearly and without asterisks the position of the Hellenic Republic on the Genocide of the Greeks.
3. To assume political responsibility for the damage that has already been caused at the international level.

Historical memory is not a negotiable quantity nor a tool of diplomatic convenience. It is a moral and national obligation.

Respectfully,
Federation of Pontian Greek Associations of Europe,
Committee for the Recognition and Investigation of the Genocide of
Greeks in the Ottoman Empire,
Working Group Recognition Against Genocide, for International
Understanding,
Support Association for an Ecumenical Memorial Site for Victims of
Genocide in the Ottoman Empire.

Federation of Pontian Greek Associations of Europe



HERR PREMIERMINISTER,



Mit tiefer Trauer und Empörung haben wir von Ihren neuesten Äußerungen während Ihres Treffens mit dem türkischen Präsidenten Recep Tayyip Erdoğan erfahren. Darin sprachen Sie von der angeblichen griechisch-türkischen Freundschaft und lobten das Vermächtnis von Eleftherios Venizelos und Mustafa Kemal. Sie luden sogar griechische und türkische Amtsträger ein, dieses sogenannte „Vermächtnis“ zu honorieren. Somit haben Sie einen der Hauptverantwortlichen für den Genozid an den Griechen in Pontos, Kleinasien und Ostthrakien, Mustafa Kemal, entlastet und verherrlicht, während Sie gleichzeitig die von ihm an der griechischen Nation begangenen Genozidverbrechen verschwiegen haben. Es ist bekannt, dass Mustafa Kemal nicht nur einer der Hauptverantwortlichen und Architekten der absichtlichen systematischen Massaker, Todesmärsche, Folterungen und anderer genozidalen Praktiken an Griechen, Armeniern, Assyriern/Aramäern, Kurden, Aleviten und Jesiden war, sondern auch für das antisemitische Pogrom in Ostthrakien 1934 und den Genozid an den kurdischen Aleviten in Dêrsim 1937/38 verantwortlich war und die Ideologie und Praxis der Nationalsozialisten beeinflusste, wie der Geschichtspräsident an der Universität Haifa, Dr. Stefan Ihrig, nachgewiesen hat. Leider haben Sie Venizelos' unverzeihlichen Fehler wiederholt, bei dem er Mustafa Kemal ohne jegliches nationales und menschliches Mitgefühl für die 1,2 Millionen entwurzelten griechischen Überlebenden des Genozids 1934 für den Friedensnobelpreis nominierte.



Verband der Vereine der Griechen aus Pontos in Europa

Der Genozid an den Griechen des Pontos und Kleinasiens wurde vom griechischen Parlament in zwei Resolutionen von 1994 und 1998 anerkannt und ist integraler Bestandteil unserer nationalen Erinnerungs- und Geschichtspolitik. Jede öffentliche Position der griechischen Regierung auf internationaler Ebene, die diese Dimension ausblendet oder verschweigt, schadet den nationalen Interessen des Landes und untergräbt den seit Langem bestehenden Kampf um internationale Anerkennung. An dieser Stelle möchten wir daran erinnern, dass die Resolutionen der 1990er Jahre eine gesetzliche Verpflichtung für die griechische Regierung begründeten.

Das Verschweigen dieses historisch belegten Verbrechens und die positive Bewertung seiner Täter sind nicht bloß ein politischer Fehltritt. Sie stellen eine Verhöhnung des Andenkens an die Opfer, ihrer Nachkommen und des kollektiven Geschichtsbewusstseins des griechischen Volkes dar. Der Bezug auf historische Persönlichkeiten und die Annäherung zwischen ihnen ohne den notwendigen historischen Kontext und ohne klare Positionierung zu den ihnen vorausgegangenen Völkermordverbrechen erweckt den Eindruck von Gleichsetzung und historischem Vergessen.

Im Jahr 2019 nahmen Sie an der Internationalen Wissenschaftlichen Konferenz zum Völkermord teil und hielten einen Redebeitrag. Die Konferenz wurde von der Panpontischen Föderation Griechenlands P.O.E. unter der Schirmherrschaft des Präsidenten der Hellenischen Republik, Prokopis Pavlopoulos, in Athen veranstaltet. Sie haben sich offiziell verpflichtet, sich für die Anerkennung des Genozids an den Pontosgriechen einzusetzen.

Stattdessen nahmen Sie fortwährend Zugeständnisse an nationale Interessen vor, zum Vorteil der chauvinistischen, neo-osmanischen Türkei. In Ihren Erklärungen blieben die 1.200.000 griechischen Genozidopfer aus Pontos, Kleinasien und Ostthrakien durch das jungtürkische und das kemalistische Regime in der Zeit von 1912 bis 1923 unerwähnt. Mit Ihrer abscheulichen Erklärung haben Sie Ihr Versprechen gebrochen und die nationale Würde mit Füßen getreten, indem Sie die politische Verantwortung Mustafa Kemals und die Ergebnisse von Forschung und Konferenzen zum Genozid an den Griechen in Pontos, Kleinasien und Ostthrakien leugneten. Damit bestärkten Sie das offizielle Leugnungsnarrativ des türkischen Staates und die Argumente der Genozidleugner, die die körperliche und psychische Unversehrtheit all unserer Landsleute gefährden, die unermüdlich für die internationale Anerkennung dieses Genozids kämpfen.

Wir wissen um die Bedeutung der Versöhnung, insbesondere in internationalen Beziehungen, die durch einen Völkermord belastet sind, der weder rechtlich noch gesellschaftlich aufgearbeitet wurde und weiterhin geleugnet wird. Doch dauerhafte Versöhnung kann nur durch die Auseinandersetzung mit der Geschichte erreicht werden. Völkermord beruht auf der Verweigerung des Rechts auf Leben der Opfer, in diesem Fall der griechischen Opfer. Nur wenn die türkisch-muslimische Mehrheitsgesellschaft in der Türkei und ihre politische Führung die Verbrechen der Vergangenheit als Verbrechen gegen das Recht auf Leben ihrer griechisch-orthodoxen Landsleute anerkennen und verurteilen, können Gerechtigkeit und Versöhnung erreicht werden, so die international renommierte Genozidforscherin, Dr. Tessa Hofmann.

Aus diesen Gründen fordern wir Sie auf:

1. Ihre Aussagen unverzüglich und unmissverständlich zu widerrufen und zu präzisieren.
2. Die Position der Hellenischen Republik zum Genozid an den Griechen klar und unmissverständlich zu bestätigen.
3. Die politische Verantwortung für den bereits angerichteten Schaden auf internationaler Ebene zu übernehmen.

Historische Erinnerung ist weder verhandelbar noch ein Instrument diplomatischer Zweckmäßigkeit. Es ist eine moralische und nationale Verpflichtung.

Mit freundlichen Grüßen

Verband der Vereine der Griechen aus Pontos in Europa e.V.,
Komitee zur Anerkennung und Aufarbeitung des Genozids an den
Griechen im Osmanischen Reich,
Arbeitsgruppe Anerkennung Gegen Völkermord,
für Völkerverständigung e.V.,
Fördergemeinschaft für eine ökumenische Gedenkstätte für Genozidopfer
im Osmanischen Reich e.V.



GENOCIDE

ΚΥΡΙΕ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΕ,

Με βαθιά θλίψη και αγανάκτηση πληροφορηθήκαμε τις πρόσφατες δηλώσεις σας κατά τη διάρκεια της συνάντησής σας με τον Πρόεδρο της Τουρκίας, κ. Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, στις οποίες αναφερθήκατε στην υποτιθέμενη ελληνοτουρκική φιλία και μάλιστα αναφερθήκατε θετικά στην κληρονομιά του Ελευθέριος Βενιζέλος και του Μουσταφά Κεμάλ. Προσκαλέσατε μάλιστα Έλληνες και Τούρκους αξιωματούχους να τιμήσουν την υποτιθέμενη «κληρονομιά» τους. Με αυτόν τον τρόπο, αθωώσατε και εξυμνήσατε έναν από τους κύριους θύτες της γενοκτονίας κατά των Ελλήνων στον Πόντο, τη Μικρά Ασία και την Ανατολική Θράκη, τον Μουσταφά Κεμάλ, ενώ ταυτόχρονα αποσιωπήσατε τα εγκλήματα γενοκτονίας που διέπραξε κατά του ελληνικού έθνους. Είναι γνωστό ότι ο Μουσταφά Κεμάλ δεν ήταν μόνο ένας από τους κύριους θύτες και σχεδιαστές των συστηματικών σχεδιασμένων σφαγών, πορειών θανάτου, βασανιστηρίων και άλλων γενοκτονικών πρακτικών εναντίον των Ελλήνων, των Αρμενίων, των Ασσυρίων/Αραμαίων, των Κούρδων, των Αλεβιτών, των Γιαζίντι, αλλά ήταν επίσης υπαίτιος για το αντισημιτικό πογκρόμ στην Ανατολική Θράκη το 1934, τη γενοκτονία των Κούρδων Αλεβιτών στο Ντεροίμ το 1937/38 και επηρέασε την ιδεολογία και τις πρακτικές των Ναζί, όπως απέδειξε ο καθηγητής ιστορίας του Πανεπιστημίου της Χάιφας, Δρ Stefan Ihrig. Δυστυχώς, επαναλάβετε το ασυγχώρητο πταίσμα του Βενιζέλου, ο οποίος πρότεινε τον Μουσταφά Κεμάλ για το Νόμπελ Ειρήνης το 1934 χωρίς κανένα αίσθημα εθνικής και ανθρώπινης συμπόνιας για τους 1.200.000 εκπατρισμένους Έλληνες επιζώντες της γενοκτονίας.



Ομοσπονδία Συλλόγων Ελλήνων Ποντίων στην Ευρώπη

Η γενοκτονία των Ελλήνων του Πόντου και της Μικράς Ασίας έχει αναγνωριστεί από την Βουλή των Ελλήνων με δύο ψηφίσματα το 1994 και το 1998 και αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της εθνικής μας μνήμης και των ιστορικών πολιτικών της Ελλάδος. Οποιαδήποτε δημόσια θέση της ελληνικής κυβέρνησης σε διεθνές επίπεδο που παραλείπει ή αποσιωπά αυτή τη διάσταση προκαλεί σοβαρή ζημία στα εθνικά συμφέροντα της χώρας και υπονομεύει τον διαχρονικό αγώνα για διεθνή αναγνώριση. Σε αυτό το σημείο θα θέλαμε να σας υπενθυμίσουμε ότι τα ψηφίσματα της δεκαετίας του 1990 έχουν δημιουργήσει νομοθετική υποχρέωση για την εκτελεστική εξουσία της Ελληνικής Δημοκρατίας.

Η αποσιώπηση αυτού του ιστορικά τεκμηριωμένου εγκλήματος και η θετική αξιολόγηση των θυτών του δεν αποτελούν απλώς πολιτικό ολίσθημα. Συνιστούν βαθιά προσβολή στη μνήμη των θυμάτων, των απογόνων τους και της συλλογικής ιστορικής συνείδησης του Ελληνισμού. Η αναφορά σε ιστορικά πρόσωπα και η μεταξύ τους προσέγγιση, χωρίς το απαραίτητο ιστορικό πλαίσιο και χωρίς σαφή θέση απέναντι στα εγκλήματα γενοκτονίας που προηγήθηκαν, δημιουργεί την εντύπωση εξίσωσης και ιστορικής λήθης.

Το 2019, συμμετείχατε και μιλήσατε στο Διεθνές Επιστημονικό Συνέδριο για το Έγκλημα της Γενοκτονίας, το οποίο διοργανώθηκε από την Παμποντιακή Ομοσπονδία Ελλάδος Π.Ο.Ε. υπό την αιγίδα του Προέδρου της Δημοκρατίας, Προκόπη Παυλόπουλου, στην πόλη των Αθηνών. Δεσμευτήκατε επισήμως να προωθήσετε το ζήτημα της διεθνούς αναγνώρισης της γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου.

Αντ' αυτού, η κυβέρνηση υπό την ηγεσία σας προχωρά συνεχώς σε παραχωρήσεις στα εθνικά συμφέροντα, προς όφελος της σωβινιστικής νεο-οθωμανικής Τουρκίας. Στις δηλώσεις σας, δεν υπήρξε καμία απολύτως αναφορά στα 1.200.000 θύματα Ελλήνων του Πόντου, της Μικράς Ασίας και της Ανατολικής Θράκης από το νεοτουρκικό και το κεμαλικό καθεστώς κατά την περίοδο 1912 έως 1923. Με την αποτρόπαια δήλωσή σας, αθετήσατε τη δέσμευσή σας και καταπατήσατε την εθνική αξιοπρέπεια, καθώς αρνηθήκατε την πολιτική ευθύνη του Μουσταφά Κεμάλ και τα πορίσματα ερευνών και συνεδρίων για το έγκλημα της γενοκτονίας των Ελλήνων στον Πόντο, τη Μικρά Ασία και την Ανατολική Θράκη, ενισχύοντας έτσι το επίσημο αφήγημα άρνησης του τουρκικού κράτους και τα επιχειρήματα των αρνητών της Γενοκτονίας, οι οποίοι απειλούν τη σωματική και ψυχική ακεραιότητα όλων των συμπατριωτών μας που δίνουν αδιάκοπα μια άνιση μάχη για τη διεθνή αναγνώριση της γενοκτονίας.

Ομοσπονδία Συλλόγων Ελλήνων Ποντίων στην Ευρώπη



Εκτιμούμε τη σημασία της συμφιλίωσης, ιδιαίτερα στις διεθνείς σχέσεις που επιβαρύνονται από γενοκτονία που δεν έχει αντιμετωπιστεί νομικά και κοινωνικά, καθώς και από τη συνεχιζόμενη άρνησή της. Αλλά η διαρκής συμφιλίωση μπορεί να επιτευχθεί μόνο μέσω της συμφιλίωσης με την ιστορία. Η γενοκτονία βασίζεται στην άρνηση του δικαιώματος στη ζωή των θυμάτων, στην προκειμένη περίπτωση των Ελλήνων θυμάτων. Μόνο όταν η τουρκομουσουλμανική πλειοψηφία της κοινωνίας στην Τουρκία και η πολιτική της ηγεσία αναγνωρίσουν και καταδικάσουν τα εγκλήματα του παρελθόντος ως εγκλήματα κατά του δικαιώματος στη ζωή των Ελλήνων Ορθοδόξων συμπατριωτών τους, μπορεί να επιτευχθεί δικαιοσύνη και συμφιλίωση, όπως υποστηρίζει η διεθνώς διακεκριμένη ερευνήτρια της Γενοκτονίας, Δρ Tessa Hofmann.

Ομοσπονδία Συλλόγων Ελλήνων Ποντίων στην Ευρώπη



Για τους λόγους αυτούς, σας καλούμε:

1. Να προχωρήσετε άμεσα σε ρητή και δημόσια ανάκληση και διευκρίνιση των δηλώσεών σας.
2. Να επιβεβαιώσετε με σαφήνεια και χωρίς αστερίσκους τη θέση της Ελληνικής Δημοκρατίας σχετικά με τη Γενοκτονία των Ελλήνων.
3. Να αναλάβετε την πολιτική ευθύνη για τη ζημιά που έχει ήδη προκληθεί σε διεθνές επίπεδο.

Η ιστορική μνήμη δεν είναι διαπραγματεύσιμο μέγεθος ούτε εργαλείο διπλωματικής ευκολίας. Είναι ηθική και εθνική υποχρέωση.

Με εκτίμηση

Το Διοικητικό Συμβούλιο της Ομοσπονδίας Συλλόγων Ελλήνων Ποντίων Ευρώπης Ο.Σ.Ε.Π.Ε.,

Διαρκής Επιτροπή για την Προώθηση της Αναγνώρισης της Γενοκτονίας των Ελλήνων στην Οθωμανική Αυτοκρατορία,

Ομάδα Εργασίας Αναγνώρισης Ενάντια στη Γενοκτονία,
για την Συνεννόηση των Λαών,

Σύλλογος Υποστήριξης για Οικουμενικό Μνημείο για τα Θύματα της Γενοκτονίας στην Οθωμανική Αυτοκρατορία.

Ομοσπονδία Συλλόγων Ελλήνων Ποντίων στην Ευρώπη

